



A CLARIFICATION FROM THE CHANCELLERY OF THE IMPERIAL HOUSE OF RUSSIA

In response to the many questions received by the Chancellery of the Head of the Russian Imperial House concerning the new Amazon series “The Romanoffs,” which consists of 8 episodes, each featuring characters who consider themselves to be descendants of the Romanoff dynasty, the following clarification would seem both timely and appropriate:

All of the descendants of the Imperial House of Romanoff are well known, and their names and kinship ties are listed in numerous scholarly genealogical reference books.

Emperor Nicholas II, his wife and children, and his younger brother, Grand Duke Michael, were brutally murdered by Bolshevik revolutionaries a century ago. The Russian Orthodox Church regards them as Holy Royal Martyrs, acknowledging as fact the murders of them all in 1918. The current Russian government in the 1990s likewise acknowledged their murders and issued a death certificate, indicating the place and date of their deaths, to the Head of the Russian Imperial House, Grand Duchess Maria of Russia. In 2008, the Presidium of the Supreme Court of Russia ruled on an appeal filed by the Grand Duchess and recognized Emperor Nicholas II, his wife, son, and daughters as victims of political repression and formally rehabilitated them in accordance with Russian law, and at the same time confirmed the circumstances of their deaths in 1918.

Over the course of the 20th century, several dozen people have presented themselves as members of the Imperial Family who had been “miraculously saved” from execution. All of these claims have been convincingly shown to be false.

The genealogies of all living Romanoffs today are well known, and these descendants of the Imperial House fall into four categories.

- 1) Members of the Imperial House of Russia as a historical institution: the Head of the Imperial House, H.I.H. the Grand Duchess Maria of Russia, and her son and heir, H.I.H. the Grand Duke George of Russia (the descendants of the senior dynastic line issuing from Emperor Alexander II the Tsar-Liberator, which line inherited the rights and duties of the Head of the House of Romanoff after the deaths of all the male descendants of Emperor Alexander III and Nicholas II).
- 2) Descendants of dynastic marriages contracted by female members of the House of Romanoff, who are today members of several European royal houses.
- 3) Descendants of non-dynastic (that is, morganatic) marriages, which were recognized as lawful in accordance with historical Russian laws, when the Head of the Dynasty gave his permission to the marriage and conferred a title and surname upon the issue of the marriage (as in the cases of the Princes Romanovsky-Ilyinsky and of Prince Yurievsky).

- 4) Descendants of non-dynastic (that is, morganatic) marriages, which were not recognized as lawful in accordance with historical Russian laws, as no permission from the Head of the Dynasty for the marriage was ever requested by the member of the dynasty contracting the marriage, and no title or surname was ever conferred as a result. Descendants of these marriages bear the surname Romanoff in accordance with the laws of foreign governments.

Dr. Alexander N. Zakatov
Chancellor
Chancery of the Russian Imperial House
Moscow



ПОЯСНЕНИЕ КАНЦЕЛЯРИИ РОССИЙСКОГО ИМПЕРАТОРСКОГО ДОМА РОМАНОВЫХ

В связи с поступившими недоуменными вопросами по поводу нового вымышленного сериала Amazon “Романовы”, состоящего из 8 короткометражных фильмов, в каждом из которых есть персонажи, считающими себя потомками династии Романовых, Канцелярия Российского Императорского Дома считает целесообразным опубликовать нижеследующее пояснение.

Все потомки Императорского Дома Романовых хорошо известны, и их имена и родственные связи указаны в научных генеалогических справочниках.

Император Николай II, его жена и дети, а также родной брат Великий Князь Михаил Российский были расстреляны революционерами-большевиками 100 лет назад. Русская Православная Церковь почитает их как Святых Царственных Мучеников, признав факт их мученической смерти в 1918 году. Современное Российское государство в 1990-х гг. засвидетельствовало факт смерти всех казненных членов Императорской Фамилии и выдало Главе Императорского Дома Великой Княгине Марии Российской свидетельства о их смерти с указанием места и даты кончины в 1918 году. В 2008 году Президиум Верховного Суда России по заявлению Великой Княгини Марии Российской признал Императора Николая II, его жену, сына и дочерей жертвами политических репрессий и реабилитировал их в соответствии с законом, также подтвердив установленность обстоятельств их смерти в 1918 году.

В 20-м веке несколько десятков человек выдавали себя за «чудесно спасшихся» членов Императорской семьи. Все эти утверждения были ложными, и их убедительно разоблачили.

Ныне здравствующие Романовы, происхождение каждого из которых известно, делятся на 4 категории.

1) Члены Российского Императорского Дома как исторической институции: Глава Российского Императорского Дома Е.И.В. Великая Княгиня Мария Российская и ее сын и наследник Е.И.В. Великий Князь Георгий Российский (потомки старшей династической линии, происходящей от Императора Александра II Освободителя и унаследовавшей права и обязанности возглавления Дома Романовых после физического истребления всего мужского потомства Императора Александра III и Николая II)

2) Потомки от династических браков членов Дома Романовых женского пола, принадлежащие к европейским Королевским Домам.

3) Потомки от узаконенных по историческим российским законам нединастических (морганатических) браков, когда на брак было дано согласие Глав Династии и потомству присвоен аристократический титул и фамилия (светлейшие князья и князья Романовские-Ильинские, светлейший князь Юрьевский).

4) Потомки от незаконных по историческим российским законам нединастических (морганатических) браков, когда на брак не было испрашено согласие Глав Династии и потомству не присвоен аристократический титул. Эти лица носят фамилию Романов по законам иностранных государств.

А. Закатов

кандидат исторических наук, доцент, директор Канцелярии Российского Императорского Дома